
Mjesečnik udruge Zelena Istra, studeni 2006.
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OPASNOST! 
UMJESTO PARKA  ZGRADA, UMJESTO 
ZELENILA – BETON!
U pripremi   je  konačni  prijedlog  Generalnog  urbanističkog plana  grada  Pule,  čije   se 
usvajanje predviđa 2007. godine. Od javne rasprave o pulskom GUPu prošle su gotovo 
tri (!?) godine i građani su ga zaboravili. Oni ne znaju da većina primjedbi koje su se 
odnosile   na   pretvaranje   javnih   zelenih   površina   u   površine   za   izgradnju   stambenih, 
poslovnih   ili   turističkih   građevina   nije   prihvaćena.  Zato   smo   svoje   sugrađane   i 
sugrađanke odlučili podsjetiti kako ih ova gradska vlast namjerava lišiti omiljenih 
gradskih zelenih kutaka i prostranih zelenih područja uz more... S obzirom da je u 
prijedlogu GUPa takvih mjesta previše i da ih nismo mogli obilježiti sve, odlučili smo 
se za 6 lokacija u gradu na kojima se planira izgradnja u gradskim parkovima, sječa 
šume zbog izgradnje hotela ili betoniranje u priobalju:  u Parku mladenaca odmah uz 
Augustov hram planira se izgradnja zgrade za javne službe, u Titovom parku kod Lučke 
kapetanije   trebao   bi   niknuti   hotel,  u   šumi   Lungomare  iznad   nogometnog   stadiona 
također hotel,  u zelenoj dolini iznad Valsalina ogromno stambenoposlovno naselje + 
"zgrade od društvenog interesa", uz Južni bulevar od Vile Idole do raskrižja za Zlatne 
stijene niz zgrada visok 15 metera,  iznad lučice "Delfin"  stambeno naselje.  Te smo 
lokacije   obujmili   trakom   za   označavanje   i   postavili   obavijesne   ploče   s   opisom 
namjeravanog   zahvata.   Na   svakoj   ploči   napisali   smo   da   konačni   prijedlog   GUPa 
Gradsko poglavarstvo nije još usvojilo, tj. da još uvijek nije kasno za brisanje iz plana 
elemenata kojima se zanemaruje javni  interes. Za trenutno stanje u prostoru krive su 
mnoge institucije i mnogi ljudi, no nitko za to nije i ne snosi posljedice. Ovoga puta 
naveli smo članove i članice Poglavarstva imenom i prezimenom, te pozvali građane da 
se angažiraju kako ti ljudi ne bi usvojili takav prijedlog GUPa.

                                                                                      Nastavak na sljedećoj stranici
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Nastavak s prethodne stranice...

Akcija   je   imala  velikog  odjeka   i  podršku  javnosti,   ali   nije 
imala nikakvog utjecaja na Gradsko poglavarstvo. Ono je na 
sjednici 23. studenog, uprkos našim ponovljenim apelima da 
se   iz   Provedbenog   urbanističkog   plana   "Stari   grad   Pula" 
izbriše   mogućnost   gradnje   u   4   gradska   parka,   usvojili 
zaključak  kojim  se   ta  mogućnost  ostavlja.  Odgovornost   za 
usvajanje   takvog  rješenja  prebacili   su  na  članice   i  članove 
pulskog Gradskog vijeća, koji će vrlo skoro o tome odlučivati. 
Zelena   Istra   će   ponoviti   svoj   apel   za   očuvanjem   gradskih 
parkova članovima i članicama Vijeća. Ali se ovoga puta neće 
zaustaviti samo na apelu.

                Dušica Radojčić

USKORO OBAVEZA IZRADE PROCJENE UTJECAJA NA OKOLIŠ 
PROSTORNIH PLANOVA 

Ministarstvo   zaštite   okoliša,   prostornog   uređenja   i 
graditeljstva korisnik je CARDS 2003 projekta pod nazivom 
"Strateška procjena utjecaja na okoliš (SPUO)", kojim mu je 
osigurana   potpora   za   usklađivanje   nacionalnog 
zakonodavstva   s   europskim   u   dijelu   koji   se   odnosi   na 
uvođenje strateške procjene utjecaja na okoliš  za planove  i 
programe.  To znači da ćemo ubrzo morati uvesti obavezu 
provjere   prostornih   planova   s   aspekta   zaštite   okoliša   i 
time   stati   na   kraj   bezobzirnom   uništavanju   prirode   i 
vrijednih   dijelova   okoliša,   koje   je   posljedica   današnjeg 
načina prostornog planiranja. Intenzitet korištenja prostora 

mora se uskladiti s potrebama zaštite.
U sklopu projekta radit će se pilotprojekt strateške procjene 
utjecaja na okoliš GUPa grada Šibenika (jedini grad koji se 
kandidirao, Puli takvo nešto ne pada na pamet jer kako bi se 
inače mogle pretvarati zelene površine u priobalju u građevne 
zone),   a   predsjednica   Zelene   Istre   predstavlja   sektor 
nevladinih   udruga   u   Radnoj   grupi   koja   ima   za   cilj   pratiti 
izradu  Studije  SPUO  šibenskog GUPa..  Sastanak  Radne   i 
konzultativne skupine, koja prati izradu te Studije, održao se 
u Šibeniku 8. studenog 2006.  

Dušica   Radojčić

TKO JAČI TAJ ZRAČI?!
UDRUGE ZAJEDNIČKI PROTIV BESPRAVNIH ANTENA!

Zelena Istra je još  u svibnju 2006. upozorila Grad Pulu na 
potencijalni rizik za zdravlje 6 bespravno postavljenih antena 
za   mobilnu   komunikaciju   postavljenih   na   sjevernom   krilu 
najvećeg istarskog centra civilnog društva Rojc u Puli.  Isto 
tako,   još   u   srpnju   je   podnesen   Gradskom   poglavarstvu 

zahtjev   za  raskidanjem   štetnog   ugovora   između   Grada 
Pule i vlasnika odašiljača, Tmobile, VIPnet i Tele2, a kojim 
Grad mjesečno ubire svega 700tinjak eura,  dok god se ne 
utvrdi   količina   elektromagnetskog   zračenja   na   području 
Monte Zara, izvrše nezavisna mjerenja, prezentiraju potpune 
informacije o utjecaju antena korisnicima Rojca, OŠ Monte 
Zara   i   vrtića,   stanarima   okolnih   zgrada   i   drugima   koji   se 
zadržavaju na ovom području. 

Međutim, niti nakon pet mjeseci ni Gradsko poglavarstvo ni 
UO   za   prostorno   planiranje,   pročelnika   Vladimira   Žmaka, 
nije pokazalo nikakav interes, nije odgovorilo na naše dopise, 
nije   raskinulo   štetan   ugovor,   nije   izrazilo   stav   prema   toj 
protuzakonitoj situaciji u kojoj mobilni operateri profitiraju 
i pune džepove na račun zdravlja djece i odraslih koji žive 
i rade na Monte Zaru.

Stoga smo zajedno s drugim udrugama, korisnicama centra 
Rojc,  9.   studenog   na   krovu   organizirali   zajedničku 
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konferenciju   za   medije,   uz   bok   bespravno   postavljenim 
antenama, kojom smo željeli ukazati na ozbiljnost problema 
i gradsku bahatost kojoj očito nema kraja ni kada su u 
pitanju ljudski životi. 

Udruge   su   jasno   rekle   –  NE   PROTUZAKONJU   NA 
KROVU   ROJCA   i   NE   KOMPROMITIRANOJ 

GRADSKOJ   VLASTI   koja   rađe   štiti   interese   mobilnih 
operatera nego interese Puljana!

Udruge su zajednički još   jednom uputile Gradu zahtjev 
za raskidanjem ugovora i  očekuju da Grad izvrši  svoju 
dužnost.

             Milena Radošević

PRAVO ZAŠTITE OKOLIŠA  KAKO GA OSNAŽITI I PRIMIJENITI 
U HRVATSKOJ
Premda je još 1996. godine osnovana katedra prava okoliša na 
zagrebačkom Pravnom fakultetu, Hrvatska je praksa na tom 
području vrlo loša i uvelike zaostaje za europskom: suci su 
needucirani,     odvjetnici   ne   specijaliziraju   to   područje,   ne 
postoji besplatna pravna pomoć, postupci su dugotrajni, teret 
dokazivanja   je   na   strani   oštećenih,   a   troškovi   premašuju 
mogućnosti   pojedinaca   ili   udruga.  Nastojeći   zainteresirati 
mlade pravnike za to područje prava, Zeleni forum je, u 
sklopu projekta koji provode Zelena akcija, Zelena Istra i 
Sunce, organizirao 23. i 24.11.2006. u Zagrebu seminar za 
pravnike pod nazivom "Pravo zaštite okoliša u Hrvatskoj i 
svijetu". O poražavajućoj hrvatskoj praksi polaznicima dobro 
pojećenog   seminara   (20ak   mladih   pravnika   iz   cijele 
Hrvatske)   govorile   su   predstavnice   Zelene   akcije   i   Zelene 
Istre. Zelena Istra je jedina udruga u Hrvatskoj koja je tužila 
nekog   zagađivača:   1996.   pokrenula   je   tužbu   protiv 
Termoelektrane Plomin zbog  ispuštanja tehnoloških voda u 
rijeku   Boljunčicu,   koje   su,   prema   rezultatima   mjerenja 
Zavoda   za   javno   zdravstvo   Istarske   županije,   sadržavale 
koncentracije   opasnih   tvari   u   iznosima   znatno   većim   od 
dopuštenih. Postupak je trajao 8 godina, sav teret dokazivanja 
tj. plaćanje uzorkovanja bio je ne teret udruge. Nakon isplate 
za prvo uzorkovanje u iznosu od 90.000 kn, sud je zatržio i 
drugo   u   iznosu   od   146.000   kn,   što   si   udruga   nije   mogla 
priuštiti,   pa   je   odustala   od   tužbe   i   morala   podmiriti   sve 

sudske troškove. Drugi primjer, koji se odnosio na Istru, je 
slučaj   privatne   tužbe   zbog   šteta   nastalih   na   kući   zbog 
miniranja   u   obližnjem   kamenolomu.   Suđenje   je   trajalo   10 
godina,  a   tužitelj   je   tijekom procesa  bio  u  vrlo  neugodnoj 
situaciji, morajući dokazivati ne samo istinitost svojih tvrdnji, 
nego   i   svoju   vjerodostojnost.   Nakon   toliko   godina   i 
neugodnosti, tužbu je dobio, ali mu je isplaćeno samo 40% 
utvrđene   štete   na   kući,   s   čim   ju   nije   mogao   popraviti. 
Zadovoljni su i s toliko jer vlasnik kamenoloma nije iskoristio 
mogućnost žalbe na presudu, što bi proces produžilo za tko 
zna koliko još godina. Pesimističnu sliku sadašnje Hrvatske 
realnosti   ublažili   su   gosti   iz   inozemstva   ukazujući   na 
mogućnosti unaprjeđenja koje u tom segmentu postoje. Gosti 
in Austrije, Mađarske, Češke, Španjolske i SADa, koji su 
polaznicima predstavili okolišnu sudsku praksu u svojim 
zemljama, ali i djelovanje svojih organizacija koje se bave 
pravom   zaštite   okoliša   i   samostalno   pokreću   tužbe   ili 
zastupaju pojedince ili udruge i to pro bono, održali su vrlo 
inspirativna predavanja s brojnim primjerima slučajeva koji 
su   vodili.   Mladim  su   pravnicima   dali   do   znanja   da   pravo 
zaštite   okoliša     predstavlja   veliki   izazov   i   mogućnost 
profesionalnog napredovanja onima koji se u to budu upustili. 
No, osim profesionalnog dobitka, naglasili su, taj posao zaista 
ispunjava.

 Dušica Radojčić

MLADI EKOLOZI U POSJETU PARKU PRIRODE UČKA
Vrijedne   članove   Ekopatrole   OŠ   “Dr.   Mate   Demarin”   iz 
Medulina, koji su ovog ljeta obilazili naselja u svojoj općini, 
dijelili   crvene   i   zelene  kartone,  bilježili   stanje  u  okolišu  i 
diskutirali  o  uzrocima negativnih   stanja,  10.   studenog smo 
poveli  na nagradni edukativni izlet u Park prirode Učka. U 
sjedištu javne ustanove koja upravlja parkom prirode održano 
im je predavanje o zaštićenim biljnim i životinjskim vrstama 
koje žive u parku, važnim staništima i načinu kako se štite 
prirodne   vrijednosti   parka.   Nakon   predavanja   prošli   su 
poučnu stazu o geološkim fenomenima Vela Draga gdje su 
učili  o nastanku planine Učke i okolice te u prirodi učili o 
zaštiti i očuvanju okoliša i onome što u svakodnevnom životu 
mogu   učiniti   da   tome   doprinesu.   I   ove   godine   akciju   su 
podržali   Općina   Medulin   i   Turistička   zajednica   općine 
Medulin.              Milena Radošević
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SUDJELOVANJE U OBILJEŽAVANJU  DANA MLADEŽI
Na   poziv   Gimnazije   Pula   Zelena   Istra   je   sudjelovala   u 
obilježavanju   svjetskog   dana   mladeži,   koji   se   ove   godine 
održao 9. studenog 2006. na Portarati u Puli.

Na trgu smo postavili edukativne panoe o važnosti korištenja 
obnovljivih   izvora   energije,   načinima  na  koje   svi  možemo 
doprinijeti   smanjenju   globalnog   zatopljenja   a   pritom   i 
uštedjeti,   o   klimatskim   promjenama,   uzrocima   i   mogućim 

rješenjima. Osim informiranja o energiji plakatima i letcima 
smo predstavili  poučnu stazu Zaštičenog krajobraza na Rtu 
Kamenjaku koja je postavljena u lipnju ove godine. Poučna 
staza   se   sastoji   od   6   edukativnih   ploča   na   4   jezika,   koje 
govore o dinosaurima, makiji,  garigu,  pticama,  orhidejama, 
crnoj udovici i dr.

                    Marina Belas

MREŽA ZELENIH TELEFONA USPJEŠNA I U 2006.
U Karlovcu je 3. i 4. studenog održan sastanak udruga članica 
Mreže   Zelenih   telefona   Hrvatske.   Tijekom   sastanka 
evaluirane su aktivnosti Mreže u 2006., izrađen je Pravilnik 
rada   i   članstva   u   MZT   i   pripremljeni   novi   promotivni 
materijali Mreže. Udruge članice jednoglasno su zaključile da 

je većina planiranih aktivnosti uspješno ostvarena, a neke će 
biti do kraja godine. Inače, rad Mreže u 2006. sufinancira i 
Nacionalna zaklada za razvoj civilnog društva. 

             Milena Radošević 

MEDIJSKA PROMOCIJA AKTIVNOSTI ZELENE ISTRE
U studenom smo bili česti televizijski gosti. Svoje aktivnosti i 
stajališta   predstavili   smo   6.   studenog   u   emisiji   TV   Nove 
"Kućica   s   pogledom"   na   temu   bespravne   gradnje   i 
urbanizacije   priobalja.   Priliku   smo   iskoristili   i   za 
predstavljanje   projekta   "EDEN  u   Istri",   koji   smo  osmislili 
upravo zbog potrebe edukacije djece o tim problemima. Za 
NIT   smo   obrazložili   svoje   protivljenje   projektu 
nepromišljenog   i   neodgovornog   razvoja   golfa   Istri,   a   20. 
studenog sudjelovali smo u snimanju HTVove "Parlaonice" 
na temu golfa u Istri kao gosti grupe učenika koji podržavaju 

naša   stajališta.U   "Dvojnometru"   TV   Nove   16.   studenog    
predsjednica udruge vs. pulski gradonačelnik   povodom vrlo 
uspješne akcije Zelene Istre "Volim Pulu"  akciji spašavanja 
pulskih   parkova   i   drugih   zelenih   površina   uz   more   i 
neprimjerenim pulskim prostornim planovima. Na Radio Puli 
dan kasnije, te na Radio Giardinima dan prije govorili smo na 
istu temu, kao i za TV Novinu emisiju "Puna je Pula".

                Dušica Radojčić

IZVJEŠTAJ O POZIVIMA NA ZELENI TELEFON 

Tijekom studenog primili smo 18 prijava građana na Zeleni telefon , i to: gradnja: 2, otpad: 7, rudarenje: 2, vode: 
3, zelene površine: 1, zrak: 2, životinje: 1. Pripremila: Marina Belas

ZATVORENIM PROZORIMA PROTIV GUSTOG DIMA

Iako   nekome   možda   dim   ne   izgleda   kao   opasan   proizvod 
sagorijevanja   materije,   u   nekim   je   okolnostima   razlog 
zračnog   rasprostranjivanja   vrlo   toksičnih   i   kancerogenih 
čestica.

Kao što nam je svima poznato, svaki proizvođač bilo kakve 
vrste otpada zakonski je dužan zbrinuti ga na propisan način, 
no, što zbog neinformiranosti a što zbog ljudskog nemara još 
uvijek   se   susrećemo   sa   ilegalnim   spaljivanjem   otpada   na 
privatnim posjedima.

Takav smo slučaj imali i  ovaj mjesec kada nas je o velikoj 
količini  gustog, nepodnošljivog dima obavijestio građanin sa 
Velog   Vrha   koji   se   u   posljednje   vrijeme   borio   protiv   tog 

“smrdljivog sivila” zatvaranjem prozora na vlastitoj kući, sve 
dok mu mi nismo izašli u pomoć.
Prilikom naše   intervencije  zatekli   smo djelatnika  poduzeća 
Signal sistem d.o.o. kako (nevjerojatno ali istinito!) pali otpad 
u dvorištu poduzeća! Oštro smo ga upozorili da je paljenje 
otpada protuzakonito i opasno po zdravlje, te ga uputili da u 
istom   trenutku   ugasi   vatru   ili   da   ćemo   ga   u   suprotnome 
prijaviti inspekciji zaštite okoliša zbog kršenja zakona.

Vlasnik se ispričao, ugasio odmah vatru i obećao nam da to 
više neće raditi.  Ponekad je zaista dovoljna riječ kako bi se 
pozitivno riješio slučaj prijavljen na Zeleni telefon, no nekada 
su potrebne puno strože mjere i intervencije inspekcija radi 
kažnjavanja neodgovornih, protuzakonitih djela.

zinfo – studeni 2006.                                                                                                             


